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مستخلص البحث

                هذه دراسة وصفية مقطعيللة تحليليللة هلدفت لتحديللد نسللبة إنتشللار فقللر الللدم

 المنجلي  في القبائل المختلفة بالمنطقه الشماليه بولية القضارف . أجريت هذه الدراسللة

  . أخذت الموافقة من المرضى2009 إلي شهر مارس 2008في الفترة من شهر سبتمبر 

  مليلتر من الوريد فللي وعللاء يحتللوي علللي2بعد أحاطتهم بأهداف الدراسة حيث تم سحب 

 مادة مانعة للتجلط من مائة شخص.جميع العينللات أخضللعت لختبللار تعللداد الللدم الكامللل ،

 فحص التمنجل ، والرحلن الكهربائي للخضاب . وقد تم استخدام برنامج الحصاء التحليللي

ًا كانوا مصابين بفقللر الللدم20الجتماعي لتحليل البيانات ، أظهرت النتائج أن عدد (  ) مريض

  جللم /7 جللم / ديسلللترولدي النللاث 6المنجلي ، وأن متوسط خضللاب الللدم لللدي الللذكور 

ًا في العدد بمتوسط    خلية / لتر109×13ديسلتر ، وأن كريات الدم البيضاء أظهرت ارتفاع

ًا عدد الصفيحات الدميه بمتوسط    خلية / لتر.109×432، وكذلك أيض

ًا كانوا من حاملي فقللر الللدم المنجلللي حيللث كللان55كما أوضحت النتائج أن عدد (  ) مريض

  جلم/ديسللتر ،11 جلم /ديسللتر وعنلد النلاث10متوسط خضاب اللدم للدي    اللذ كلور  

  خليلة / للتر، وكلذلك109×7ومتوسط عدد كريات الدم البيضاء كان في المعدل الطلبيعي 

خلية / لتر . 109×307عدد الصفيحات الدميه بمتوسط 

 ) عينة كانت خاليه من فقر الدم المنجلى وفي المعدل الطبيعي من حيث25          عدد (

خضاب الدم وكريات الدم البيضاء والصفيحات الدميه .

 أعلي نسبة إصابة بفقرالدم المنجلي سجلت لدى قبائل المسللا ليللت والمسللالم،أملا

أقل نسبة فقد سجلت لدي قبيلة الفولني . 
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Abstract

This  was  descriptive,  cross  sectional  and  analytical  study  that  aim  to  determine  the 

incidence of sickle cell anemia in different tribes of Northern area of Algadaref state .This study 

was conducted during the period of September 2008—March 2009.

After taking the informed consent from the participant in the research   and following the 

explanation of the targets of the research 2 ml of blood were taken in EDTA container from 100 

patients  .All  samples  were  tested  for  complete  blood  count  ,  sickling  test  and  hemoglobin 

electrophoresis.  The  results  were  analyzed  using  SPSS  program  and  it  showed  that,twenty 

samples were sickle cell disease (Hb SS) the mean of the hemoglobin concentration in the male 

was 6 g/dl while in the female was 7 g/dl, the mean of the white blood cells was found above the  

normal  range  13×109 c/l,  also  the  mean  of  the  platelets  was  increased  above  normal  range 

432×109 c/l.

Fifty  five  of  samples  were  sickle  cell  trait  (Hb  AS  ),the  mean  of  the  hemoglobin 

concentration in the male was 10g/dl while in female was 11g/dl ,the mean of white blood cells 

was about 7×109c/l and the mean of the  platelets was in normal range 307×109 c/l .

Twenty five samples were normal (Hb AA) with normal hemoglobin, white blood cells 

and platelets count.

The  results  showed  that  the  greatest  percentage  of  sickle  cell  anemia  was  found  in 

Masalete and Masalem tribes and the lowest percentage was found in Folani.
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